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Меркаванне рэдактара

наша гісторыя

Дырыжор 
жабінага 

хору
Я жыву на мяжы з балотцам,
дзе растуць чараты з аерам,
дзе-нідзе пракідаецца лотаць,
а па беразе вольха ўмеру.

А ў балотцы вада, што казка:
з берагоў чуцен звон крынічны.
Хоць якое балота без раскі
і без лозаў зялёных ніцых.

Выйшаў я сюды неяк з Ранчыц
ад папер адпачыць гадзіну, 
а на полі туманы танчаць,
а ў балоце – канцэрт жабіны.

Падалося, яны фальшывяць,
штось спяваюць не так, 

як трэба,
то мелодыю цягнуць крыва,
то адпусцяць кудысь у неба.

І, узяўшы для нот падстаўку,
не падумаўшы, з пушчы-бору,
ўладкаваўся я на паўстаўкі
дырыжорам жабінага хору.

Ах, якія мы ладзім канцэрты!
Лазнякі ні ўздыхнуць, ні вохнуць.
Каб ў балоце вадзіліся чэрці, 
ўсе яны б, несумненна, падохлі!

Толькі, мусіць, не па ахвоце
я пасады сваёй зракуся:
ходзяць чуткі, што на балота
кіраўнік едзе новы – бусел.

Г.Станкевіч

 экалогія

Між тым школа ўсё больш 
пераўтвараецца ў камерцыйную 
арганізацыю. Са слоў кіраўніцы, сёлета 
са студзеня па ліпень школы раёна 
аказалі платных паслуг на 96 млн руб. 
Прыбыткі ад пазашкольнай дзейнасці 
за гэты ж час склалі 147 млн руб. Такая 
палітыка сёння праводзіцца ў нашай 
краіне. І гэта лічыцца нармальным. 

Як мы пісалі раней, Бешанковіцкі раён 
“дааптымізаваўся” ўжо да 12 школаў. 

Эпідэмія закрыццяў распачалася ў 
2007-м годзе, калі закрылі Забельскую 
базавую школу. У наступным годзе 
яе кампанію дапоўніла Стрыжаўская 

пачатковая.
У 2010-м годзе закрываюцца 

адразу Дзімітраўская базавая(яе 
паспелі зрабіць такой напярэдадні) і 
Верхнякрывінская пачатковая школы. 

У 2012-м годзе закрылі Дабрыгорскую 
школу, у 2013-м Пяцігарскую і 
Паўазерскую. З 2014-га перасталі 
функцыянаваць Пліская і Свячанская 
школы.

Сёлета школы не зачыняліся. 
Але тры ўстановы адукацыі былі 
рэарганізаваныя. З 1-га верасня стане 
базавай Вярхоўская сярэдняя школа. 
А дзве базавыя школы – Рубежская і 

Сініцкая стануць пачатковымі.
Колькасць вучняў, якая ў 2000-м 

годзе складала 3 470, у 2005-м – 2 500, 
у 2010-м – 1 681, у 2012-м – 1573, у 
2013-м – 1489, у 2014-м – 1440, сёлета 
складае 1413 чалавек. 

Калі летась школы закончылі тры 
медалісты, то сёлета медалістаў у 
раёне няма наогул.

З вуснаў настаўнікаў на настаўніцкай 
канферэнцыі па-беларуску не 
прагучала ніводнага слова. 
Прыемным сюрпрызам напрыканцы 
мерапрыемства стаў выступ намесніка 
старшыні РВК Мікалая Заблоцкага 
на беларускай мове. З відавочнай 
цяжкасцю падбіраючы словы, робячы 
вялікія паўзы паміж імі, выступоўца ў 
цэлым справіўся з задачай нядрэнна.

г.станкевіч

На традыцыйнай жнівеньскай настаўніцкай канферэнцыі 27-га 
жніўня даклад кіраўніцы раённага аддзела адукацыі Святланы 
Салохі доўжыўся амаль паўтары гадзіны. Як і летась, настаўнікі 
не задалі сваёй кіраўніцы ніводнага пытання.

Жнівеньская 
настаўніцкая канферэнцыя 

Трагедыя адбылася ўвечары 11-
га верасня падчас палявання на 
лася ў лесе каля вёскі Залужжа 
Бешанковіцкага раёна.

- Адзін з удзельнікаў палявання 
пакінуў усталяванае для чакання звера 
месца і стаў самастойна перасоўвацца 
па лесе. Яго напарнік, прыняўшы шум, 
які ўзнік у лесе, за надыходзячага звера, 
здзейсніў адзін стрэл з паляўнічай 
зброі, якім смяротна параніў свайго 
таварыша, - распавяла TUT.BY афіцыйны 
прадстаўнік УСК па Віцебскай вобласці 
Іна Гарбачова.

Следства праводзіць праверку па 
факце інцыдэнту. 

Як стала вядома TUT.BY, раней загінулы 
займаў пасаду генеральнага дырэктара 
"Віцебскага абласнога вытворчага 
лесагаспадарчага аб'яднання".

TUT.BY

51-гадовага жыхара Віцебска, 
былога генеральнага дырэк-
тара, смяротна параніў 
яго напарнік па паляванні, 
прыняўшы за звера.

У лесе 
застрэлілі 

гендырэктара

Здарэнні

Цытуем сайт МНС ад 5-га верасня. «З 
пачатку года на тэрыторыі Віцебскай 
вобласці быў зафіксаваны 51 лясны 
пажар на агульнай плошчы 111 га, 45 
тарфяных пажараў – на плошчы 13,5 
га, 558 пажараў сухой расліннасці – на 
плошчы 683 га.

Неабходна разумець, што ліквідацыя 
прыродных пажараў - справа 
няпростая. Асабліва гэта тычыцца 
тарфяных пажараў. Па-першае, яны 
вылучаюць у шмат разоў больш 
дыму ў пераліку на адзінку плошчы 
дзеючага пажару, чым лясныя і тым 
больш травяныя пажары. Гэты дым 
можа распаўсюджвацца на адлегласць 
да некалькіх соцень кіламетраў. Да 
прыкладу, у канцы жніўня назіралася 

моцнае задымленне і пах гары ў 
Віцебску, калі гарэў лес (а магчыма 
і тарфянік) у Смаленскай вобласці, 
адлегласць да іх складала больш за 70 
км.

Па-другое, тарфяной пажар здольны 
дзейнічаць вельмі доўга, а патушыць 
яго значна складаней.

Часта спецыялістам даводзіцца 
выязджаць за многія кіламетры ад 
месца сваёй дыслакацыі, ў аддаленыя 
і цяжкадаступныя ўчасткі. Нярэдкія 
выпадкі, калі тушыць прыходзіцца 
ўручную: машына проста не можа 
дабрацца да якога-небудзь месца з-за 
бездарожжа. Для тушэння падобных 
загаранняў прыцягваюцца не толькі 
ратавальнікі-пажарныя, леснікі, але і 

работнікі іншых ведамстваў.
Памятаеце, што непасрэдным 

крыніцай ўзнікнення прыроднага 
пажару ў пераважнай большасці 
выпадкаў з'яўляецца чалавек. Так, 
тленне торфу спачатку развіваецца 
павольна, ад узнікнення да выяўлення 
тарфянога пажару часта праходзіць 
доўгі час, таму прычыны і вінаватыя 
тарфяных пажараў часцей застаюцца 
невядомымі. Аднак, асноўныя крыніцы 
пажараў на тарфяніках вядомыя: гэта 
палы сухой леташняй травы, пакінутыя 
без нагляду вогнішчы, кінутыя запалкі 
і недакуркі, тлеючыя пыжы з гаручых 
матэрыялаў, іскры з няспраўных 
глушыцеляў матацыклаў і аўтамабіляў.

Таму давайце выконваць 
элементарныя правілы і забяспечваць 
нашу з вамі пажарную бяспеку 
сумеснымі намаганнямі!"

М.васільеў

Нягледзячы на ўсе спробы пазбавіцца ад гэтага пажару, які 
"ўпрыгожвае" пейзаж ўздоўж дарогі Мінск - Віцебск ужо другі 
месяц, некалькі ачагоў ў тарфяніку застаюцца непатушанымі.

тарфянік працягвае дыміцца

Краязнаўцы Аршаншчыны наведалі 
вёску Пагосцішча Лёзненскага 
раёна, дзе знаходзіцца адзін з 
нямногіх помнікаў паўстанцам 
Кастуся Каліноўскага. Атрад Ігната 
Будзіловіча змагаўся з рускімі 
войскамі паўночней Оршы, няроўны 
бой з акупантамі каля Пагосцішча 
стаў апошнім для касінераў. Яны былі 
разбітыя, а іх лідэр - Ігнат Будзіловіч 
стаў адзіным паўстанцам, які быў 
расстраляны ў Воршы.

Ушанаваць памяць беларускіх 
герояў, якія не пабаяліся прыняць 
няроўны бой з ворагамі Радзімы, 
прыехала і настаўніца з Лёзна 
Алена Грачышнікава, дзякуючы 
якой у Пагосцішчы з'явіўся крыж 

у гонар інсургентаў. Спачатку 
на месцы сучаснага крыжа былі 
сабраныя камяні, але потым яны 
былі раскіданыя невядомымі. 
Зараз на памятным месцы стаіць 
крыж. Краязнаўца і грамадскі 
актывіст Алесь Шутаў правёў для 
гасцей невялікі экскурс у гісторыю, 
прадстаўнік "Руху за Свабоду" Юры 
Нагорны ўспомніў, што пісаў пра 
паўстанне сам яго ініцыятар Кастусь 
Каліноўскі. На полі побач з крыжам 
адбылося выступленне барда Георгія 
Станкевіча.

Даведка. Аршанскі атрад пад 
кіраўніцтвам Ігната Будзіловіча. 
Касінеры, аб'яднаныя ў Аршанскі 
атрад, налічвалі каля 50 чалавек і 

прымалі ўдзел у паўстанні Кастуся 
Каліноўскага ў 1863 годзе. 26-га 
красавіка таго ж года каля вёскі 
Пагосцішча сучаснага Лёзненскага 
раёна паўстанцы пад кіраўніцтвам 
Будзілавіча былі насцігнуты 
расійскімі войскамі ў колькасці 90 
чалавек. 

Паўстанцы былі вымушаныя 
адступіць за дом, дзе яны апынуліся 
на маленькай пляцоўцы, з якой было 
складана абараняцца. У выніку бою 
быў ўзяты ў палон 21 чалавек, 6 было 
забіта, 3 паранена. Часткі атрада 
ўдалося ратавацца ўцёкамі, але 
зноў яны ўжо не сабраліся. З боку 
рускіх было забіта 2 чалавекі і адзін 
паранены. Сам кіраўнік Аршанскага 
атрада Ігнат Будзіловіч быў 
расстраляны ў Аршанскай турме 28-
га жніўня 1863 года.

orsha.eu

29-га жніўня краязнаўцы Аршанскага раёна разам з бардам 
з Бешанковічаў Георгіем Станкевічам ушанавалі памяць 
паўстанцаў пад кіраўніцтвам Ігната Будзіловіча.

Ушанавалі памяць 
паўстанцаў каліноўскага 
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• Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты «Крывінка» 
паведаміце рэдакцыі аб 
гэтым. Калі не жадаеце 
атрымліваць газету, то 
патэлефануйце. 

• Калі прачыталі  “Кры-
вінку”, то калі ласка, 
перадайце знаёмым.

• Наша газета стала 
размяшчаецца на партале 
http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 
могуць яе спампаваць са 
старонкі: http://kamnikat.
org/kryvinka.html каталагу 
“Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання яшчэ 
да з’яўлення газеты на 
паперы.

БарацьБа З карупцыяй навучанне Бяспецы

Фінансавы крыЗіс Здарэнні

«Пазбягаць папулізму, ня 
абяцаючы людзям нічога 
лішняга, ня падманваючы іх», 
- такую кіраўнік дзяржавы 
паставіў задачу на будучую 
кампанію, сустракаючыся 
ў ліпені са старшынёй 
Палаты прадстаўнікоў 
Нацыянальнага сходу краіны 
Уладзімірам Андрэйчанкам. 
Цалкам падтрымліваем у 
гэтым парыве Аляксандра 
Лукашэнку і ўспамінаем, як ён 
сам не абяцаў людзям «нічога 
лішняга».

Сёння гаворка пойдзе 
пра яго абавязацельства 
ўмацаваць нацыянальную 
валюту. «Будуць 
забяспечаны стабільнасць 
курсу беларускага рубля, 
абсалютная захаванасць 
прыватных укладаў, 
даступнасць банкаўскага 
крэдыту», - значыцца сярод 
перадвыбарных лозунгаў 
Лукашэнка.

Для тых, хто трохі прызабыў, 
нагадаем, што падчас выбараў 
2010 года 1 долар ЗША, па 
курсе Нацбанка, каштаваў 

3000 рублёў.
Вось як усё гэта час 

беларускі рубель выконваў 
перадвыбарнае абяцанне 
Лукашэнкі (прыведзены 
кошт 1 даляра на 31 снежня 
кожнага года):

2010 год - 3 000 рублёў;
2011 - 8350 рублёў;
2012 - 8570 рублёў;
2013 - 9510 рублёў;
2014 - 11850 рублёў;
2015 (28 жніўня) - 17667 

рублёў.
За пяцігодку, калі афіцыйны 

лідэр «забяспечваў 
стабільнасць рубля», 
амерыканская валюта 
вырасла ў кошце амаль у 6 
разоў!

Многія яшчэ памятаюць 
слаўны 2011-й і тыя шалёныя 
чэргі ля абменнікаў, у якіх 
людзі фактычна жылі ў надзеі 
купіць даляры. Незабыўна і 
фенаменальная прапанова 
прэзідэнта не бегаць да яго 
па валюту, а набыць яе на 
чорным рынку.

За гэты час беларусы паспелі 
зноў ўспомніць, што такое 

чорны рынак і валютчыкі, 
навучыліся мяняць грошы 
праз сайт prokopovi.ch, 
названы яго стваральнікамі ў 
гонар экс-кіраўніка Нацбанка 
Пятра Пракаповіча, а таксама 
атрымалі магчымасць 
купляць валюту толькі па 
пашпарце.

З-за рэкорднай па сусветных 
мерках дэвальвацыі і росце 
інфляцыі ўжо ў траўні 2011 года 
ўкладчыкі, якія захоўваюць 
грошы ў беларускіх рублях, 
недалічыліся адразу 1,3 
млрд. даляраў. Так кіраўнік 
дзяржавы выканаў сваё 
абяцанне аб захаванасці 
ўкладаў.

Калі ж казаць пра 
даступнасць крэдытаў, то 
сёння аб стаўках пад 16-17%, 
якія былі яшчэ ў студзені 
2011-га, можна ўспамінаць, 
змахваючы скупую слязу. За 
гэтую пяцігодку ў розныя 
гады працэнтныя стаўкі 
павышаліся аж да 55%.

Увогуле, абяцанне 
забяспечыць стабільнасць 
беларускай валюты так і 
засталося пустым гукам. І 
можна нават не сумнявацца, 
што ўлады ў чарговы раз 
зацягнуць тую ж песню. 
Песню, якой яны калыхала 
беларусаў вось ужо больш за 
20 гадоў.

“салідарнасць”

рУбель заваліў 
перадвыбарнае абяцанне 

лУкашэнкі
Добра раздаваць перадвыбарчыя абяцанні. 
Асабліва, калі ніхто не патрабуе ад цябе 
іх выканання. У рамках праекта "Сказана - 
зроблена» «Салідарнасць» вырашыла ўспомніць, 
з якімі перадвыбарнымі абавязацельствамі ішоў 
Аляксандр Лукашэнка на мінулыя выбары і як 
стрымаў сваё слова.

Падчас следзтва выяўлена, 
што старшыня Чашніцкага 
райвыканкаму ад ліпеня 
2011 году да траўня 2015-
га злоўжываў службовымі 
паўнамоцтвамі і даваў указанні 
кіраўнікам прадпрыемстваў 
і арганізацыяў раёна аб 
перадачы яму і ягонай сям’і 
т а в а р н а - м а т э р ы я л ь н ы х 
каштоўнасцяў, а таксама 
аказанні паслугаў бяз 
іх фактычнай аплаты, 
паведамляе Следчы камітэт 
Беларусі.

Старшыня Рагачоўскага 
райвыканкаму, займаючы 
ў 2010-2013 гадах пасаду 
першага намесніка — 
начальніка ўпраўлення 
сельскай гаспадаркі і 
харчавання выканкама, 
пры будаўніцтве асабістага 
дома «даваў указанні 
кіраўнікам прадпрыемстваў 
аб перадачы яму па 
заніжаных коштах таварна-
матэрыяльных каштоўнасцяў, 
аб прадстаўленні паслуг без 

поўнай аплаты».
«На гэты момант службовыя 

асобы затрыманыя. Іх дзеянні 
кваліфікаваныя паводле 
часткі 3 артыкула 424 
(злоўжываньне службовымі 
паўнамоцтвамі службовай 
асобай, якая займае адказную 
пасаду) Крымінальнага 
кодэксу», — паведаміла 
прэсавы сакратар Следчага 
камітэту Юлія Ганчарова.

На афіцыйным сайце 
Чашніцкага раённага 
выканаўчага камітэту 2-га 
верасня Ўладзімір Булай 
пазначаны як старшыня 
райвыканкаму. Кіраўніца 
спраў райвыканкаму Тацяна 
Лягоціна паведаміла Радыё 
Свабода, што сёння на 
працы спадара Булая не 
было, а вось учора ён быў. 
На канкрэтнае пытанне, ці 
ведаюць у райвыканкаме, 
што старшыня затрыманы, 
спадарыня Лягоціна наўпрост 
не адказала, сказала толькі, 
што на працы ў яе інтэрнэту 

няма, таму паведамленне 
Сьледчага камітэту яна зараз 
паглядзець ня можа.

У Рагачоўскім райвыканкаме 
на пытанні журналістаў 
наконт лёсу свайго 
начальніка рэагуюць нервова. 
Адказваюць, што ў бліжэйшыя 
дні Сяргея Якаўлева ня будзе.

Якаўлеў быў затрыманы ў 
сваім кабінэце 1-га верасьня 
ўвечары. На пасадзе старшыні 
райвыканкама ён працуе 
трэці год. Да гэтага ў рангу 
першага намесніка старшыні 
райвыканкама тры гады 
ачольваў у Рагачове раённую 
ўправу сельскай гаспадаркі і 
харчавання.

Папярэдніка Якаўлева 
на пасадзе старшыні 
райвыканкама Віктара 
Банчука спярша падвысілі — 
перавялі першым намеснікам 
старшыні Гомельскага 
аблвыканкама. Але неўзабаве 
арыштавалі, разам з яшчэ 
адным намеснікам старшыні 
аблвыканкама — Віктарам 
Трызнам. Абодва былі 
замяшаныя ў карупцыйных 
справах, злоўжыванні ўладаю 
і службовымі паўнамоцтвамі.

радыё свабода

Следчы камітэт расследуе крымінальныя справы 
аб злачынствах карупцыйнай скіраванасці ў 
дачыненні да старшыняў Рагачоўскага і Чашніцкага 
райвыканкамаў.

затрыманы 
старшыні райвыканкамаў 

У рагачове і чашніках

2-га верасня ў 04-17 паступіла 
паведамленне аб пажары дома 
ў в. Латыгава Бешанковіцкага 
раёна. У доме пад дачу 
знішчаны дах, столевае 

перакрыцце, маёмасць, 
пашкоджаныя сцены. 

Прычына пажару - праява сіл 
прыроды (ўдар маланкі).

З сайта Мнс

маланка 
спаліла хатУ

Па ўмовах вучэнні адбылося 
ўзгаранне ў кабінеце хіміі на 
трэцім паверсе будынка школы. 
Да прыбыцця падраздзяленняў 
МНС адміністрацыяй установы 
адукацыі была арганізавана і 
праведзена эвакуацыя вучняў і 
работнікаў.

Пасля прыбыцця 
падраздзяленняў МНС 
ратавальнікі правялі 
абследаванне ўсіх памяшканняў 
і арганізавалі тушэнне пажару. 
Праца праводзілася ў складзе 
звёнаў газадымаахоўнай 
службы з адначасовай падачай 
рэчываў на тушэнне ўмоўнага 
пажару.

На месцы надзвычайнай 
сітуацыі былі створаны баявыя 
ўчасткі па тушэнні пажару. У 
ходзе правядзення вучэнняў 
пажар быў аператыўна 
лакалізаваны і ліквідаваны. З 
пастаўленай задачай члены ДПД 
аб'екта справіліся паспяхова.

Мэтай правядзення падобных 
вучэнняў з'яўляецца навучанне 
асабістага складу тактыцы 
тушэння пажараў на аб'ектах 

адукацыі, а таксама адпрацоўка 
пытанняў узаемадзеяння пры 
тушэнні пажараў з іншымі 
службамі раёна, дабраахвотнай 
пажарнай дружыны ДУА «СШ 
№2 г.п. Бешанковічы».

mchs.gov.by

9-га верасня ў ДУА «Сярэдняя школа №2 г.п. 
Бешанковічы» прайшлі тактыка-спецыяльныя 
вучэнні, у якіх прынялі ўдзел падраздзяленні МНС 
Бешанковіцкага гарнізона, дзяжурны персанал 
бальніцы, дабраахвотнай пажарнай дружыны 
аб'екта, а таксама аварыйныя службы раёна.

спецыяльныя 
вУчэнні

«Маё вылучэнне кандыдатам 
на прэзыдэнта стала магчымым 
дзякуючы маёй камандзе і тым 
людзям, якія падпісаліся за 
мяне. Шчыра і ад усяго сэрца 
сёння я ім дзякую.

Я ганаруся тым, што 
сёння я зяўляюся адзінай 
дэмакратычнай альтэрнатывай 
— адзіная дэмакратычная 
альтэрнатыва, і прадстаўляю 
тых людзей, што хочуць мірных 
перамен. Я цудоўна разумею, 
што тыя людзі, якія падпісаліся за 
маё вылучэнне, і тая бальшыня 
людзей, якія 11-га кастрычніка 
аддадуць свой голас за мяне, 
яны ведаюць і разумеюць — 
улада павінна мяняцца. Але 
мяняцца мірна.

Найбагацейшыя краіны 
ў свеце тыя, дзе прэзыдэнт 
не перавышае два тэрміны 
сваіх паўнамоцтваў. Беларусі 
сёння патрэбны новы кіраўнік 
дзяржавы, новая каманда. 
Апошнія 5 гадоў паказалі, што 
гэтая каманда была лішняя. 

Якасць жыцця нашых грамадзян 
стала значна горшаю. А калі 
згадаць абяцанне Лукашэнкі 
пра месячны заробак у адну 
тысячу даляраў, дык дзе гэты 
заробак? Давайце паглядзім 
нашы кашалькі. Там значна 
меней грошай, чым было 5 
гадоў таму. Прычына гэтаму — 
застой, які прывёў да глыбокага 
эканамічнага крызісу. Прычына 
гэтаму — бязьдзеянне ўлады.

Даць гэтай уладзе яшчэ 5 
гадоў, яшчэ адзін тэрмін, гэта 
значыць пагоршыць наш стан. 
Нам патрэбны новы лідэр. 
Нам патрэбныя новыя ідэі. 
Нам патрэбныя новыя мэтады. 
Менавіта гэта неабходна, каб 
Беларусь зрабіла крок наперад, 
выйшла з крызісу, забяспечыла 
эканамічнае разьвіццё і 
дабрабыт беларускім сем’ям. 
Лукашэнка сёння стаміўся. Яму 
трэба адпачыць. Так будзе лепей 
для ўсіх. Мірныя перамены. 
Толькі так!»

наша ніва

Прамова Таццяны Караткевіч пры ўручэнні канды-
дацкага пасведчання.

лУкашэнкУ 
трэба адпачыць
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наша ўлада

Бессменный президент 
Беларуси сам не единожды 
твердил, что наелся этой власти. 
Но документы на регистрацию 
подал, хотя и под самый занавес, 
будто спохватился: да у нас же 
выборы 11 октября!

Итак, за месяц до 
этой даты Центральная 
комиссия зарегистрировала 
действующего руководителя 
государства и трех его 
конкурентов, которых 
критики нынешней системы 
чаще называют спарринг-
партнерами властей.

успешных стратегий у 
оппозиции пока не было

В самой риторике Короткевич 
на регистрации чувствуется 
ответ недоброжелателям: вот, 
чтобы не упрекали, что у меня 
беззубая позиция. Но бомбить 
обладательницу кандидатского 
удостоверения № 1 все равно 
будут. Ее в лагере титульной 
оппозиции хотя и подвергли 
остракизму, но продолжают 
воспринимать как вызов.

Если смотреть шире, то 

речь идет о конфликте двух 
стратегий. Есть, условно говоря, 
путь Николая Статкевича 
(недавно помилованный 
политзаключенный провоз-
гласил план жесткого 
противодействия режиму). 
И есть путь Короткевич (или, 
скорее, как считают многие, 
стоящего за ней лидера 
кампании «Говори правду» 
Андрея Дмитриева) — с опорой 
на лозунг мирных перемен.

Второй путь критики ГП 
трактуют как конформистский 
и даже предательский с точки 
зрения борьбы с диктатурой. 
Действующих лиц этой команды 
считают марионетками режима, 
видят за ними руку спецслужб.

В свою очередь, идеологи 
мирного пути говорят, что 
за счет реалистичной, а не 
радикальной стратегии, через 
повышение узнаваемости в 
массах и наведение мостов с 
частью правящего класса можно 
будет встроиться в процесс 
перемен, когда они начнутся. 
Полные же маргиналы, мол, так 

и останутся маргиналами.
На сегодня ни одна из 

стратегий не может похвастаться 
реальными завоеваниями. 
«Уставший» Лукашенко 
довольно легко решает задачу 
своего переизбрания в чисто 
технической плоскости. 
За минувшие двадцать лет 
власти хорошо постарались, 
чтобы оппозиция перестала 
быть реальным игроком на 
внутреннем поле.

И действительно, 
нынешнее размежевание 
в этой среде (которое 
иногда красиво называют 
переформатированием) идет 
де-факто лишь по степени 
радикализма риторики, 
выяснения, кто более нравствен. 
Хорошо, пусть те — не 
настоящие оппозиционеры, но 
на что способны вы, настоящие? 
Ноль у тех и других.

По-прежнему работает на 
власть и украинский фактор, 
который отпугивает обывателя 
от перспективы крутых 
перемен. Потому на Площадь 
11 октября никто у нас пока 
открыто не зовет.

Задуманная же Статкевичем 
и соратниками серия уличных 
мини-акций хоть и выглядит 

вызовом для властей, 
стремящихся избежать особой 
жесткости, вряд ли серьезно 
изменит политический сюжет 
ближайших недель. Впрочем, 
и сами оппозиционеры видят 
задачу-минимум лишь в том, 
чтобы не дать вождю режима 
заработать сносную оценку 
этой избирательной кампании 
от Запада.

Ну а «усталый» Лукашенко 
убежден, что должен и впредь 
держать страну, чтобы ее 
не пустила прахом «пятая 
колонна».

реальных лидеров высветит 
время «ч»

Другой вопрос — сколько 
процентов выпишут милой 
даме. Не факт, что Лукашенко, 
мало склонный к тонкой игре 
на внутреннем поле, решился 
на некий эксперимент в духе 
управляемой демократии — с 
созданием ниши для карманной 
оппозиции, пропуском в 
парламент в следующем году 
толики отфильтрованных 
мягких оппонентов.

Впрочем, Дмитриев 
подчеркивает, что для ГП 
парламентские мандаты 
не самоцель, главное — 
быть в форме, оказаться 

востребованными к моменту, 
когда все начнется.

Да, а когда начнется? Главный 
враг Лукашенко — экономика. 
После выборов, скорее всего, 
придется идти хотя бы на 
полуреформы — просто чтобы 
дали кредиты. Белорусы будут 
вынуждены сполна заплатить 
за пока примороженный 
экономический кризис. Градус 
недовольства повысится.

Белорусская модель в 
нынешнем виде вряд ли 
способна продержаться больше 
нескольких лет. Дальше с 
большой вероятностью пойдут 
тектонические сдвиги.

В конце концов, остается 
открытым и вопрос о 
физическом ресурсе 
бессменного президента.

И вот когда «все начнется», 
народ, пожалуй, будет готов 
слушать не отфильтрованных 
кандидатов, а реальных 
лидеров. И тогда будет ясно, 
чья стратегия сработала. Или 
— ничья не сработала, и тогда 
ситуацию разыграют в свою 
пользу те, кто вообще сейчас в 
тени.

(сокращено)
александр класковский

http://naviny.by

«Лукашенко устал, ему надо дать отдохнуть. Так 
будет лучше для всех», — заботливо сказала 
Татьяна Короткевич, получив 10 сентября в Центр-
избиркоме кандидатское удостоверение № 1.

лУкашенко Устал, но не Уходит

Доўгатэрміновыя назіральнікі 
“Права выбару-2015” 
паведамляюць, што склад УВК 
сфарміраваны з беспрэцэдэнтна 
малым прадстаўніцтвам апазіцыі 
ў параўнанні з прэзідэнцкай 
выбарчай кампаніяй 2010 
года, а таксама парламенцкай 
выбарчай кампаніяй 2012 года. 
У параўнанні з гэтымі двума 
выбарчымі кампаніямі і без 
таго мізэрнае прадстаўніцтва 
апазіцыі скарацілася яшчэ 
больш. Уключэнне ў склад УВК 
сябраў апазіцыйных партый і 
грамадскіх аб’яднанняў маюць 
адзінкавыя выпадкі.

Змены ў Выбарчы кодэкс, 
якія адбыліся ў 2013 годзе, не 
прадухілілі няроўнага допуску 
палітычных сіл да ўдзелу ў працы 
УВК. Абсалютнай большасці 
вылучаных ад апазіцыі 
прадстаўнікоў было адмоўлена 
ва ўключэнні ў склад УВК. Тым 
часам прадстаўнікі праўладных 
палітычных партый і арганізацый 
уключаліся ў 79-95% выпадкаў.

Судовае абскарджанне 
рашэнняў пра ўтварэнне УВК не 
з'яўляецца эфектыўным сродкам 
задавальнення законных 
інтарэсаў палітычных партый, 
паколькі суды не разглядаюць 
гэткія скаргі аб'ектыўна і ніколі 
не прымаюць рашэнні пра 
перагляд складу камісій. Пра 
гэта сведчыць шэраг судовых 
працэсаў, ініцыятарамі якіх 
стала Партыя БНФ, дзе пакуль 
ні ў адным з разгледжаных 
выпадкаў судовае рашэнне не 
было на карысць прадстаўнікоў 
апазіцыйнай партыі.

Адзін з каардынатараў кампаніі 
назірання “Права выбару-2015”, 
каардынатар Руху "За Свабоду" 
па Магілёўскай вобласці Алесь 

Сілкоў паведамляе, што ад 
кампаніі назірання ў склад УВК 
(як ад палітычных суб’ектаў, 
так і шляхам збору подпісаў) 
вылучалася 374 прадстаўнікі.

"Нажаль улада ў чарговы раз 
пайшла на неўключэнне апазіцыі 
ў склад УВК. Гэта развязвае 
ёй рукі і не дазваляе апазіцыі 
кантраляваць, як адбываецца 
праца гэтых камісій. Усяго ад 
нашай кампаніі ў склад камісій 
патрапіла шэсць чалавек – 3 

ад БСДП, 2 ад Партыі БНФ і 1 ад 
ГА БНФ “Адраджэньне”. З усёй 
дэмакратычнай апазіцыі ў УВК 
прайшло ўсяго 32 чалавекі! 
Зразумейце, што ў параўнанні з 
агульнай колькасцю сябраў, якія 
будуць працаваць у камісіях – 66 
941 чалавекі апазіцыя зноўку 
незаўважная!" – гаворыць Алесь 
Сілкоў.  

Сілкоў таксама паведамляе 
што ў некаторых выпадках 
УВК не былі сфарміраваны ў 
максімальным складзе і прычын 
неўключэння ў склад гэтых 
камісій прадстаўнікоў апазіцыі 
не было. Таксама ні ў адной з 
УВК няма двух прадстаўнікоў 
апазіцыйных арганізацый.

Кампанія па назіранні за выбарамі “Права выбару-
2015” падрыхтавала трэцюю прамежкавую 
справаздачу па выніках выбарчай кампаніі, 
якая ахоплівае этап фарміравання ўчастковых 
выбарчых камісій (УВК).

Участковыя бУдУць без 
УдзелУ апазіцыі

Белорусы ошеломлены 
постановлением прави-
тельства под «сатанинским 
числом». Отныне, следуя 
постановлению №666, 
практически каждую 
партию ввозимого товара 
импортеры должны отдавать 
на санитарно-гигиеническую 
экспертизу. Очевидно, 
покупателей ждет рост цен на 
заграничные товары.

«Постановление направлено 
на обнищание и так бедного 
населения...».

«Импортерам лучше приос-
тановить свою деятельность 
и довести ситуацию до 
абсурда!». 

И это лишь толика 
высказываний из 
взрывоопасной лавы 
обсуждений нововведения.

«власти создают угрозы 
жизни и здоровью 
обыкновенных людей»

Пока импортеры выясняют, 
как им выживать в этих и 
так далеких от нормального 
существования реалиях, 
экономист Ярослав Романчук 
у себя в Фейсбуке на пальцах 
объясняет, что стоит за 
постановлением Совмина 
Беларуси под дьявольским 
номером 666 (от 6 августа 
2015 года, вступило в силу 28 
августа).

«Этот документ 
вводит обязательную 
дополнительную госу-
дарственную санитарно-
гигиеническую экспертизу 
продукции зарубежного 
произ-водства. В этом 

документе, как в зеркале, 
отражается вся суть 
белорусской власти.

первое. Правительство 
Беларуси нарушило правила 
Таможенного союза, введя 
барьер для товаров из третьих 
стран, растаможенных не 
в Беларуси. Фактически 
постановление № 666 
ставит крест на свободе 
перемещения товаров в 
рамках ЕАЭС. Этот документ 
– типичная мера нетарифного 
регулирования торговли, 
которая противоречит сути 
Таможенного союза. Беларусь 
наверняка нарвется на 
встречные санкции со стороны 
России и Казахстана. Таким 
образом, Беларусь сама начала 
очередную торговую войну. 
Зачем? Ради неконкурентных, 
архаичных, неразворотливых 
белорусских госпред-
приятий?

второе. Правительство 
Беларуси в очередной раз 
показало свое пренебрежение 
и презрение белорусским 
бизнесом. В нарушение 
Директивы № 4 «дьявольское» 
постановление № 666 было 
принято без консультаций 
с бизнес-сообществом, без 
диалога с импортерами и 
всеми теми, кто производит в 
Беларуси товары и услуги.

третье. Правительство 
Беларуси заставляет 
производителей товаров и 
услуг повышать цены. Новая 
бюрократическая процедура 
– это деньги, время и нервы 

Постановление Совета Министров №666: «Оче-
редное законодательное безумие – против импор-
теров и потребителей. Кто же изгонит беса из 
белорусских коридоров власти?».

сплошная 
чертовщина 

для белорУсов

(працяг на стар. №4)
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купляйце Беларускае!

 адукацыя

для бизнеса. Значит, это более высокие 
цены для потребителей.

четвертое. Правительство Беларуси 
в очередной раз удобрило почву для 
коррупции. Выдача сертификатов, 
оценка их качества – это «золотое» 
дно для чиновников, контролеров и 
бюрократических «шлагбаумов».

пятое. Правительство Беларуси 
поставило под угрозу импорт в 
Беларусь высокотехнологичных 
товаров, в том числе лекарств. 
Тем самым власти не только 
обрекают Беларусь на еще большее 
технологическое отставание, но и 
создают угрозы жизни и здоровью 
обыкновенных людей, которые 
не смогут купить в магазинах 
необходимые лекарства, препараты 
или компоненты.

шестое. Правительство еще раз 
доказывает, что оно не является 
надежным партнером ни бизнеса, ни 
инвесторов, ни потребителей. Слова 
о поддержке малого и среднего 
бизнеса, неизменности правил игры, 
стабильности законодательства, 
открытости и повышении 
конкурентоспособности товаров 
– пустая болтовня и треп. В такой 
ситуации у серьезных кредиторов, 
естественно возникают сомнения о 
надежности партнера.

седьмое. Правительство Беларуси 
еще раз доказало незнание 
экономической теории и истории. 
Малая открытая экономика в условиях 
рецессии, структурного и системного 
кризиса спасается исключительно 
благодаря резкому расширению 
сферы свободы. Постановление № 666 
– это очередной поражение свободы, 
расширение власти распорядителей 
чужого.

восьмое. Правительство Беларуси 
обрекает страну на еще более 
глубокую рецессию, еще более 
низкий уровень жизни, еще большую 
технологическую отсталость. 
Постановление № 666 от 6 августа – 
сплошная чертовщина для белорусов. 
Кто же изгонит беса из белорусских 
коридоров власти?»

два сценария
На этот вопрос, заданный Ярославом 

Романчуком, может быть дан 
неожиданный ответ. Не исключено, 
что в роли экзорциста выступит 
Александр Лукашенко.

Все-таки в стране идет очередная 
политическая кампания под 
названием «президентские выборы». 
Раньше она сопровождалась ростом 
зарплат. Сегодня этого нет и близко: 
экономика, доведенная до ручки 
совместными усилиями Лукашенко и 
правительства, не позволяет.

Значит, надо искать более дешевые 
способы повысить популярность 
главы государства. И почему бы 
«злым боярам» не издать ради этого 
дурацкое постановление, которое 
«добрый царь» потом возьмет и 
объявит недействительным, набрав 
при этом очки в глазах электората?

Впрочем, это оптимистический 
сценарий. Есть и пессимистический: 
никто не будет отменять/изменять 
постановление № 666. Чем дольше 
длится правление Лукашенко, тем 
меньше он считает необходимым 
заигрывать с населением Беларуси. 
Сказано же вам: «Давайте поживем на 
своем, что в наших магазинах есть».

Совмин, издав непопулярный 
документ, принял на себя львиную 
долю негатива. Но «спасибо» за 
постановление № 666 надо, в 
первую очередь, сказать Александру 
Лукашенко. Правительство лишь 
выполнило его указание.

Илья горин 
http://gazetaby.com

Гэтая канцэпцыя ўзгадалася на 
мінулым тыдні, калі тэлеканалы паказалі 
паездку Лукашэнкі па Берасьцейскай 
вобласьці. Галоўны мэсыдж ягонай 
камунікацыі зь мясцовым людам быў 
у пэўным сэнсе нечаканы. Звычайна 
ў ходзе выбараў палітыкі абяцаюць 
электарату залатыя горы. У ранейшыя 
часы і Аляксандар Лукашэнка 
задобрываў народ павышэньнем 
заробкаў і пэнсіяў. А цяпер — 
калі тое бачылі? — ён вядзе сваю 
агітацыйную кампанію пад лёзунгам 
самаабмежаваньняў. Прэзыдэнт 
фактычна заклікае беларусаў 
прыцішыць жаданьні, абмежаваць 
спажываньне, купляць беларускае, 
адпачываць на радзіме.

Лукашэнка нарэшце знайшоў 
цудадзейны рэцэпт выхаду з крызісу:

«Давайце пажывём на сваім, што ў 
нашых крамах ёсьць, і адпачнем гэтыя 
гады ў сябе ў Беларусі. Ня будзем 
вывозіць валюту... Мы не павінны 
купляць па імпарце тое, што вырабляем 
самі... Навошта даляр? Купіць імпартнае і 
паехаць у Эгіпет адпачыць? Перажывём. 

Вазьміце Белавескую пушчу — духаты 
ніякай, выдатнае паветра. Браслаўскія 
азёры. Азёр хапае, зьмялела трохі, 
але вады хапае. Адпачнем як-небудзь 
у гэты цяжкі час дома... Давайце наша, 
беларускае паносім! Будуць спажываць 
10 млн чалавек і тыя 2 млн, якія праз нас 
пастаянна рухаюцца, дык і прадаваць 
за межы краіны застанецца зусім нічога 
— праблем ня будзе».

І загадаў, каб дапушчальны ўзровень 
імпарту на рынку быў 10%, бо трэба 
захаваць канкурэнцыю.

Можна ўзгадаць, што сам Лукашэнка 
ня вельмі кіруецца тымі парадамі, якія 
раздае суграмадзянам. Адпачываць 
любіць за мяжой. Катаецца на лыжах 
ці то ў Сочы, ці ў Аўстрыі, ці ў Сэрбіі 
(пакуль не ўвялі візавыя абмежаваньні 
на паездкі ў эўрапейскія краіны). Год 
таму ён сумясьціў працоўны візыт 
у Аб’яднаныя Арабскія Эміраты з 
адпачынкам. Памятаеце той гістарычны 
хакейны матч каманды прэзыдэнта 
Беларусі з «камандай вэтэранаў хакею 
Эміратаў», у якім Коля забіў два галы ў 
вароты суперніка?

Дый носіць Аляксандар Рыгоравіч 
зусім не беларускае. Якраз у той самы 
момант, калі ён заклікаў суграмадзян 
купляць беларускае, пільныя блогеры 
заўважылі на руцэ кіраўніка дзяржавы 
гадзіньнік маркі Vacheron Constan-
tin Geneve коштам 15–20 тысяч 
даляраў. Нядаўна, 16 жніўня, калі 
Лукашэнка разам з сынам і камандай 
набліжаных асобаў выбіраў бульбу ў 
сваёй рэзыдэнцыі, на ім былі шорты 
амэрыканскай фірмы, ён быў абуты 
ў амэрыканскія «Кроксы». А яшчэ 
носіць рэмень маркі Hermes, і ровару 
аддае перавагу італьянскаму, а не 
вытворчасьці «Мотавела».

Калі ж разважаць з чыста эканамічнага 
гледзішча, то арыентацыя на ўнутраны 
рынак беларускую вытворчасьць не 
ўратуе. Эканоміка Беларусі мае высокую 
ступень адкрытасьці — доля экспарту 
тавараў і паслуг у ВУП перавышае 
60%. Таму, нават калі забараніць 
імпарт і прымусіць усё насельніцтва 
купляць толькі беларускія тавары, 
гэта ня выведзе краіну з крызісу. Ужо 
ня кажучы пра тое, што эканамічная 
аўтаркія не дапамагла яшчэ ніводнаму 
народу. Паглядзіце на досьвед той жа 
Паўночнай Карэі. Так што ідэя чучхэ ў 
Беларусі, у адрозьненьне ад кавуноў 
у прэзыдэнцкім агародзе, наўрад 
ці прыжывецца. Ня той сацыяльны 
клімат.

(скарочана)
валер карбалевіч
“радыё свабода”

Заснавальнік паўночнакарэйскай кіроўнай дынастыі, «Вялікі 
Правадыр і Настаўнік» таварыш Кім Ір Сэн у 1950–1960-х гадах 
прапанаваў свайму вернаму народу дзяржаўную ідэалёгію 
пад назвай «чучхэ». Галоўным элемэнтам гэтай ідэалягічнай 
канструкцыі быў пастулят пра «апору на ўласныя сілы», курс на 
самаізаляцыю, эканамічную і палітычную аўтаркію. Ні да чога 
добрага гэта не прывяло, КНДР пэрыядычна зазнае голад, але 
народ задаволены і моцна любіць ужо трэцяга Кіма з слаўнай 
дынастыі.

беларУскае чУчхэ

Инга сакута, работала учителем 
белорусского языка в Мостах:

«В 2008 году я окончила университет с 
красным дипломом и по распределению 
попала в среднюю школу в Мостах. 
Больше всего в работе учителем 
мне нравилось общаться с детьми, 
видеть, как они меняются. Я старалась 
уделять больше внимания ребятам 
из так называемых неблагополучных 
семей. Есть такой стереотип, что их 
невозможно научить, им ничего в жизни 
не надо. Но это не так. Просто эти дети 
запущенны, с ними, как правило, никто 
не занимается. Помню, одному из таких 
учеников я поставила 8 баллов за то, как 
он рассказал стихотворение наизусть. 
Гудел весь класс, мол, это первая 
восьмерка в его жизни, он никогда 
раньше ничего не учил. После этого было 
заметно, что он стал чаще готовиться к 
урокам. Конечно, талантливые ученики 
радуют особенно. Я готовила призера 
областной олимпиады по белорусскому 
языку, это была моя отдушина.

Самый негативный момент в работе 
учителя — это бумажная волокита. По 
сути, в Беларуси следят не за тем, как ты 
учишь детей, а как ты в журнале записал 
тему. И если слово «старонка» ты сократил 
«стар», а не «стр», тебя могут лишить 
премии. Классного руководителя могут 
оставить без надбавки, если дети не 
питаются в школьной столовой. Кроме 
того, следят за средними показателями 
по успеваемости. Я не вижу, в чем смысл 
было вводить 10-бальную систему, если и 
сейчас, и раньше заставляли дотягивать 
оценки. Школе нужно, чтобы было как 
можно больше учеников с баллами от 6 
до 10. Как и в советское время, главное 
— показатели.

Еще одна проблема — дети не тянутся 
к знаниям. В любом книжном магазине 
продаются сборники сочинений, 
решебники задач. Происходит отупление 
нации, а государство закрывает на это 
глаза. Дети теряют умение критически 
мыслить. Сложно заставить прочитать 
даже повесть, я уже не говорю про 
роман. В чем тогда смысл образования?

И, кроме того, преподаватели, конечно, 
недовольны зарплатами. Учителю 
начальных классов оплачивают ставку 
за класс из 30 человек. Получается, 
учитель может выделить ученику только 
1,5 минуты за урок.

И, последнее — работа учителя не 
ценится ни учениками, ни родителями, 
ни государством. Школьник может 
тебя обозвать на уроке, и ты ничего не 
сделаешь. Родители чаще всего говорят, 
что их ребенок прав, перекладывают 
вину за его воспитание на школу.

Мне нравилась работа в школе, но при 
таких условиях я вряд ли когда-нибудь 
вернусь туда обратно». 

алексей кириенко, работал учителем 
иностранного языка в Могилевском 
районе:

«По образованию я — историк, но 
в школе мне пришлось преподавать 
английский язык, потому что не хватало 
специалистов. Я окончил гимназию с 
углубленным изучением английского, 
бывал за границей, поэтому на 
предложение директора преподавать 
иностранный язык, согласился. Мне 
очень нравился мой коллектив, 
было много молодых специалистов. 
Правда, они, как и я, там временно: 
распределение отработали — и прощай, 
школа. Ученики мне тоже нравились, 
попроще, чем в городе. Ведут себя 

спокойно, в деревне у учителя больший 
авторитет. С другой стороны, учебная 
база в сельских школах гораздо ниже, 
чем в городских — не хватает техники 
и материалов, чтобы проводить 
интерактивные уроки.

Главная проблема для молодых 
специалистов в нашей системе 
образования — это распределение. 
По сути, ты не можешь выбрать, где 
работать. Вместо того, чтобы привлекать 
зарплатой, хорошими условиями труда, 
жильем, используют административный 
ресурс: мол, соглашайся на Могилевский 
район, иначе поедешь в Хойники.

Зарплата у меня была примерно 150 
долларов — это на ставку, без классного 
руководства. И никаких перспектив, 
чтобы улучшить финансовое положение. 
У меня была коллега, которая всю жизнь 
отработала учителем, ушла на пенсию 
и получает теперь примерно те же 
150 долларов. Поэтому пока зарплата 
учителя не будет равна средней зарплате 
по стране, молодые специалисты 
будут убегать из школы сразу после 
распределения. И еще об отношении к 
учителям. В райисполкоме мне сказали: 
гуманитариям жилье не положено. Я так 
и ездил два года на работу из Могилева.

А вообще белорусские учителя — 
очень зависимые от администрации 
люди. Профсоюзные комитеты вообще 
не работают. Учителей заставляют и 
двор мести, и ремонт в школе делать, 
и подписи за Лукашенко собирать. 
Откажешься – лишат премии, не продлят 
контракт. Принципиальных людей в этой 
системе очень мало.

Именно поэтому молодые люди 
вроде меня ищут другие перспективы 
сразу после окончания срока 
распределения».

(сокращено)
адарья гуштын

http://naviny.by

Накануне нового учебного года Naviny.by поговорили с 
молодыми учителями, которые ушли из школы сразу после 
окончания распределения.

почемУ Учителя Уходят из 
школы?

(пачатак на стар. №3)

наша ўлада


